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انعکاس اخبار فوتبال ایران
 جام ملت های آسیا

خداداد افشاریان

جایگاه خوب موعود در ای اف سی !

کلاس دانش افزایی داوران در چالوس برگزار  شد. در حاشیه این کلاس اما خداداد 
افشــاریان در خصــوص بازگشــت موعــود توجیه قابل تأملی داشــت. افشــاریان در 
این زمینه گفت: »چون ایران به مرحله یک هشــتم رفت، موعود به ایران بازگشــت 
اما این داور جایگاه خوبی در ای اف ســی پیدا کرد.« رئیس کمیته داوران در ادامه 
مدعی شــد که وی ای آر حلقه گمشــده او اســت که با ورودش به لیگ برتر خیالش 

راحت می شــود.

بیژن حیدر ی:

اهل سانسور حقایق نیستم

داوران لیــگ برتــر ایــن بــار بــه جــای تهــران در چالــوس اردو زدنــد و در کلاس های 
دانش افزایــی شــرکت کرده انــد. امــا شــایعه شــده بــود که محــل اســتقرار داوران 
در چالــوس اصــلاً خــوب نبوده اســت. در همین راســتا دکتر بیژن حیــدری درباره 
اینکــه گفتــه می شــود انتقاداتــی نســبت بــه محــل اســتقرار داوران وجود داشــته 
و مثــلاً 6-5 نفــر در یــک اتــاق می خوابنــد، گفــت: »مــن ایــن بحــث را الان از شــما 
می شــنوم. اگــر ایــن صحبــت شــده شــاید بی انصافی باشــد. شــرایط هتل بســیار 
زیباســت. مــن خــودم دو، ســه مــاه قبــل همــراه خانــواده ام در ایــن هتل مســتقر 
بــوده ام و بــه نظــرم یکــی از لذت بخش تریــن فضاهــای کشــور اســت. همــه چیــز 
خــوب بــوده؛ برگــزاری و کیفیــت کلاس ها. همه چیز عالی اســت و من بدون هیچ 

سانســوری ایــن حــرف را می زنــم.«

مسعود مرادی

توجیه اشتباه داوری

 مســعود مرادی که به عنوان یکی از مدرســان داوری در چالوس در کنار داوران 
لیــگ برتــر حضــور دارد، در جمــع خبرنگاران مدعی شــد کــه داوران در نیم فصل 

اول عملکــرد خوبــی نداشــتند و باید در نیم فصل دوم بهتر شــوند. 
مســعود مــرادی در ایــن زمینــه گفت: »نبــود وی ای آر دلیل و توجیــه خوبی برای 
اشــتباه داوری نیســت و داوران مــا بایــد قبــول کننــد کــه در نیم فصــل اول خوب 

نبودند.«

وحید کاظمی: 

باید اشتباهات را به حداقل برسانیم

وحیــد کاظمــی داور مازندرانــی لیــگ برتــر در خصــوص اینکــه داوران نمــره قبولــی را در 
نیم فصــل اول دریافــت کردنــد یــا نه، گفت: »بــه دلیل اینکه داور فعال هســتم، نمی توانم 
ایــن مســأله را بگویــم و بایــد کمیتــه داوران و کارشناســان مربوطــه اظهــار نظــر کننــد که ما 
نمــره قبولــی گرفتیــم یــا نــه. همیــن الان در جــام ملت هــای آســیا شــاهد هســتید در تمام 
مســابقات داوران بــرای برخــی از صحنه ها بــه وی ای آر می روند و قطعاً اشــتباهات در تمام 
جهــان وجــود دارد و در کشــور مــا هــم با توجه به شــرایط ســختی که دارد و فوتبال دوســت 
هم هستند، این مسأله رخ می دهد. نمی گوییم اشتباهات وجود ندارد و می دانیم که 100 
درصد این مســأله هســت ولی تلاش می کنیم تا اشــتباهات کم شــود.« کاظمی در ادامه 
گفــت: »بایــد فدراســیون فوتبــال، داوران و باشــگاه ها کمک کنند تا اشــتباهات به حداقل 
برســد. حضور وی ای آر و دیگر مســائل به کم شــدن اشتباهات داوران کمک خواهد کرد.«

کوپال ناظمی :

با اعتبارم بازی نمی کنم

 کوپــال ناظمــی داور لیــگ برتــر در حاشــیه کلاس دانش افزایــی در پاســخ بــه ایــن 
ســؤال کــه گفتــه می شــود اگــر نیمکتــی اعتــراض کنــد، او در قضاوتش لــج می کند 
گفــت: »بــه نظــرم ایــن بحــث غیرمنطقــی و غیرعقلانــی اســت. داوری کــه در زمین 
لــج بکنــد با خــودش و اعتبارش لج کرده اســت. داوران هر تصمیمــی که می گیرند 
بــر اســاس چیــزی اســت کــه می بیننــد. مــن بــا هیچ کس لــج نمی کنــم و چیــزی که 

ببینــم، می گیــرم.«

اشکان خورشیدی:

باید عوامل اشتباه داوران را بررسی کنیم

اشــکان خورشــیدی داور مازندرانی لیگ برتر در حاشــیه کلاس دانش افزایی داوری در 
واکنــش بــه ایــن ســؤال کــه از 1 تــا 10 چــه نمــره ای بــه داوران در نیم فصــل اول می دهد، 
گفــت: »ایــن ســؤال را بایــد کمیتــه داوران جــواب بدهــد ولی اشــتباهاتی وجود داشــت 
کــه عوامــل متعددی دســت به دســت هــم داد تا این اشــتباهات رقم بخورد. بخشــی را 
ما داوران مقصر بودیم و بخشــی هم عامل بیرونی داشــته اســت. بســتر مناســب برای 
تمرکــز داوران وجــود داشــت. امیــدوارم مــا داوران در نیم فصــل دوم بــا کمــک مربیان، 
بازیکنــان و تیم هــا بتوانیــم عملکــرد خوبــی داشــته باشــیم. داوران ما توانمند هســتند 
و در فصل هــای گذشــته اشــتباهات کمتــری داشــتند. مــا باید عواملی که باعث بیشــتر 
شــدن اشــتباهات داوران شــده را بررســی کنیم و آنها را پوشــش بدهیم تا به امید خدا 

عملکــرد بهتــری در نیم فصل دوم داشــته باشــیم.«

روز گذشــته خبــری جامعــه داوری را تــکان داد. حــذف 
زود هنگام موعود بنیادی فر از رقابت های جام ملت های 
آســیا همــه را شــوکه کــرد و آه از نهــاد فوتبالدوســتان 
برخاســت کــه چطــور بــا عــدم درایــت اســتعداد داوری 

کشــورمان را دو دســتی تحویــل اســترالیا دادیــم!
ســال پیــش کــه خــداداد افشــاریان بــه عنــوان نفــر اول 
کمیتــه داوران، علیرضــا فغانــی را از لیســت بین المللــی 
ایــران بیــرون کشــید و موعــود بنیادی فــر را بــه جــای او 
گذاشــت، تمــام آنهایــی کــه دســتی بــر آتش داشــتند به 
او انتقــاد کــرده و معتقــد بودنــد کــه بزرگتریــن اشــتباه 
کاری اش را مرتکب شده است، اما افشاریان پای حرف 
خــود ایســتاد و بــه ایــن نکتــه اشــاره داشــت کــه حضور 
فغانــی کــه بــه ســن بازنشســتگی نزدیــک می شــود، این 
فرصــت را از موعــود گرفته تا نتواند خودش را در ســطح 
آســیا نشــان دهد. با همین تفکر که از بنیان غلط بود، 
فغانی از لیســت بین المللی ایران کنار گذاشــته شد و 
بــه جــای او موعود بنیادی فر نفر اول لیســت شــد تا به 

زعــم آقــای رئیــس، خودی در آســیا نشــان دهد.
 همــان زمــان اتفاقاتــی در کمیتــه داوران افتــاد کــه از 
دیــد جامعــه داوری و فوتبالدوســتان پنهــان مانــد، اما 
اگــر افشــاریان کمــی بــا درایت تــر بــود و روی تصمیــم 
غلط خود پافشــاری نمی کرد شــاید امروز اهالی فوتبال 
بــا حــذف موعــود از آســیا، انگشــت حســرت بــه دهــان 
نمی گرفتنــد. آنهایــی کــه از نزدیــک بــا کمیتــه داوران در 
ارتبــاط هســتند، می گویند وقتی فغانــی متوجه تصمیم 
غلط افشاریان شد، به سراغ رئیس کمیته داوران رفت 
و پیشــنهاد جالبــی بــه او داد. فغانــی کــه می دانســت در 
هر صورت انتخاب ای اف ســی برای جام ملت ها اســت 

بــه رئیــس کمیته داوران پیشــنهاد داد کــه او را به عنوان 
نفــر دوم لیســت رد کــرده و موعــود را جایگریــن او کند تا 
هــر دو داور بتواننــد در جــام ملت هــای قطــر بــه عنــوان 
نماینــدگان ایرانــی حاضــر شــوند و افتخاری برای کشــور 
باشــند، امــا افشــاریان ایــن پیشــنهاد را قبــول نکــرد و به 
بهانــه اینکــه فغانــی جلوی پیشــرفت بنیادی فــر را گرفته 
اســت، او را از لیســت بیرون گذاشت و موعود با انتخاب 
افشــاریان نفر اول لیســت بین المللی شــد. همان زمان 
تمام پیشکسوتان داوری به این نکته اشاره داشتند که 
افشــاریان قطعاً از این تصمیم خود پشــیمان می شــود و 
بــه طــور حتم موعــود توانایی درخشــش در جام ملت ها 
را ندارد. از طرفی هم فدراســیون اســترالیا که چند وقتی 
اســت بــا خشکســالی اســتعداد داوری مواجــه اســت و 
می دانســت کــه فغانــی بهتریــن گزینــه بــرای معرفــی به  
ای اف ســی اســت، به محض اینکه ایران اســتعداد خود 
را کنــار گذاشــت، فغانــی را بــه عنوان داور خــود به  ای اف 
ســی معرفــی کــرد و با این تصمیــم فغانی به عنــوان داور 
اســترالیایی در جــام ملت هــا حاضر شــد؛ اتفاقی که دل 

هــر ایرانی را ســوزاند!
 اســتعداد داوری ایــران بــا بی تدبیری دو دســتی تحویل 
فدراســیون اســترالیا داده شــد. بــا شــروع جــام ملت هــا 
همــه منتظــر بازتاب انتخــاب آقای رئیس بودنــد، اما در 
نهایــت پیش بینی هــا درســت از آب در آمــد و در نهایــت 
موعــود بنیادی فــر بــا قضــاوت یــک بــازی و حضــور در دو 
بازی به عنوان داور چهارم به کار خود در رقابت های جام 
ملت ها پایان داد و به ایران بازگشــت تا مشــخص شــود 
یــک لجبــازی و تا حــدود زیادی عدم مدیریت افشــاریان 

چــه لطمــه ای بــه بدنه داوری کشــور وارد کرده اســت.
نکته اینجا است که چطور می شود شخصی در رأس کار 
با نادیده گرفتن سرمایه ای که صرف پرورش استعدادی 
شــده او را حاضــر و آمــاده بــه کشــور رقیــب می ســپارد تا 

ایــن روزها مردم ایران با حســرت 
شــاهد حضــور فغانی در رقابت های آســیا 
باشــند آن هم به عنوان داور اســترالیایی؟!

چــه کســی قــرار اســت در ایــن خصــوص پاســخگو 
باشــد؟ در شــرایطی کــه مدیــری با لجبازی ســرمایه ملی 
را می ســوزاند، رئیس فدراســیون نباید از او بابت چنین 
تصمیــم اشــتباهی توضیحــی بخواهــد؟ چند ســال قرار 
اســت بگــذرد تــا دوبــاره جامعــه داوری بــه خــودش یک 
فغانــی دیگــر ببینــد کــه نه تنها در ســطح آســیایی، بلکه 

در ســطح جهانــی افتخار آفریــن باشــد.
 در ایــن لجبــازی بچگانــه چــه کســی برنــده شــد و چــه 
کســی بازنــده اصلــی بــود؟ تــا چــه زمانــی قــرار اســت بــا 
توصیه پذیــری و ســفارش بیــرون از اتــاق فکــر کمیتــه 
داوران تصمیماتــی اینچنینــی اتخــاذ شــود کــه منجــر به 
اســتعداد  سوزی شــود؟ به راستی بعد از مسعود عنایت 
کــه چندیــن اســتعداد داوری از جمله فغانی را به جامعه 
داوری معرفــی کــرد، کــدام رئیســی در کمیتــه داوران، 
داوری را معرفــی کــرد کــه حتــی نصــف توانایــی فغانــی 
را داشــته باشــد؟ بــا توجه بــه اینکه کوبــل داوری ایران 
بــدون هیــچ دســتاوردی در همــان ابتــدای بازی های 
جام ملت ها به کشــور بازگردانده شــدند، ســیلی از 
اعتراضــات را روز گذشــته شــاهد بودیــم و افرادی 
روز گذشــته معتــرض بودنــد کــه مدعی هســتند 
اســتعداد آنهــا پشــت همیــن لــج و لجبازی هــا 
قــای رئیــس  و البتــه ســفارش پذیری های آ

ســوخته اســت!

موعود خیلی زود تمام شد!
 مهدیه دریابیگی

روزنامه نگار

تــک بــازی دربــی در نیم فصــل اول 
بــا وی ای آر برگــزار شــد. در حالــی 
کــه تــا ظهــر روز قبــل از بــازی دربی 
مشــخص نبــود مجــوز اســتفاده از 
سیســتم ویدیویی را فیفــا به ایران 
می دهد یا نه. ســرانجام با پیگیری 
تــاج بــازی دربــی بــا وی ای آر برگزار 
شــد با این تصور کــه اعتراضات به 
حداقــل خود برســد، امــا این اتفاق 
نیفتاد و دربی 102 بیشــترین ســرو 
صدا را داشــت و صدای اعتراضات 

داوری حتــی بعد از این بازی گوش 
لیــگ را کــر کــرد تا مشــخص شــود 
کــه مشــکل داوری فقــط بــه ورود 
وی ای آر ختــم نمی شــود و تیم هــا 
از نظــر ذهنــی بایــد آمــاده پذیرش 

تصمیمات داوری شوند.
محمد رضــا منصــوری بــه عنــوان 
کمک داور برجســته لیگ برتر بعد 
از این بازی به این نکته اشــاره کرد 
که قبل از ورود وی ای آر تیم ها باید 
آمــوزش ببینند تا توانایی پذیرفتن 

تصمیمات داور را داشــته باشــند. 
البتــه رئیس کمیته داوران که تنها 
راه نجات خود از اعتراض به داوری 
را ورود سیستم ویدیویی می داند، 
در حاشــیه کلاس دانش افزایــی 
داوری که در چالوس برگزار می شود 
به این نکته اشاره داشت که حلقه 
گمشــده او در داوری وی ای آر 
اســت و با ورود این سیســتم نفس 
راحتــی می کشــد. در همین راســتا 
افشاریان به این نکته اشاره داشت 

کــه در نیم فصــل دوم چندین داور 
مدرک لایســنس خــود را می گیرند 
و بــا ورود چنــد دســتگاه سیســتم 
ویدیویــی چنــد بــازی بــا وی ای آر 
برگــزار خواهــد شــد.  بــا توجــه بــه 
اینکــه افشــاریان مدعی اســت که 
چنــد دســتگاه سیســتم ویدیویــی 
خریداری شده و به لیگ برتر ورود 
می کنــد، می توانیم تصور کنیم که 
دربــی 103 را نیــز کمیتــه داوران بــا 
ایــن سیســتم برگــزار کنــد؛ اتفاقی 

کــه از یــک ســو باعــث خوشــحالی 
جامعــه فوتبــال و داوری اســت و از 
ســوی دیگر می تواند این نگرانی را 
ایجــاد کند که بازهم ســر و صداها 
نه تنها کم نشــود بلکه بیشــتر هم 
شود. در چنین حالتی باید به آقای 
رئیــس ایــن نکتــه را یادآور شــد که 
اگــر قــرار اســت در نیم فصــل دوم 
وی ای آر را وارد لیــگ برتــر کنیــد، 
بهتر است قبل از ورود این سیستم 
تیم هــا را بــا دانــش اســتفاده از آن 

نیز آشنا کنید. داورانی که مجهز به 
این دانش هســتند، برای تیم های 
لیــگ برتــر کلاس گذاشــته و آنها را 
از نظر روحی آماده اســتفاده از این 
سیســتم کنند، در غیر این صورت 
تمــام اعتراضات دربی 102 شــامل 
بازی هایــی خواهــد شــد که بــا این 
سیســتم برگــزار خواهنــد شــد. در 
چنین حالتی افشاریان به جای پیدا 
کردن حلقه گمشده باید کلاً از این 

حلقه داوری صرفنظر کند.

کدام بازی ها در نیم فصل دوم با وی ای آر برگزار می شود؟

آقای رئیس به دنبال پیدا کردن حلقه گمشده!


